	             ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ ΣΕ –ΜΙ: ἵστημι τίθημι ἵημι δίδωμι
	

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ   ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ
	

	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ 
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ
	

	ἵσταμαι
	ἵ-στα-μαι
	ἱ-στῶμαι
	ἱ-σταί-μην
	—
	
	
	ἱ-στά-μην
	
	

	θέματα
	ἵ-στα-σαι
	ἱ-στῇ
	ἱ-σταῖ-ο
	ἵ-στα-σο/ἵστω
	
	ἱ-στά-μενος
	ἵ-στα-σο
	Στη μέση φωνή και στα 4 ρήματα όλες 
	

	ἱστη-
	ἵ-στα-ται
	ἱ-στῆται
	ἱ-σταῖ-το
	ἱ-στά-σθω
	ἵ-στα-σθαι
	ἱ-στα-μένη
	ἵ-στα-το
	οι εγκλίσεις του Ενεστώτα και του
	

	ἱστα-
	ἱ-στά-μεθα
	ἱ-στώμεθα
	ἱ-σταί-μεθα
	—
	
	ἱ-στά-μενον
	ἱ-στά-μεθα
	Αορίστου β΄, το Απαρέμφατο & η Μτχ 
	

	
	ἵ-στα-σθε
	ἱ-στῆσθε
	ἱ-σταῖ-σθε
	ἵ-στα-σθε
	
	
	ἵ-στα-σθε
	σχηματίζονται από το αδύνατο θέμα 
	

	
	ἵ-στα-νται
	ἱ-στῶνται
	ἱ-σταῖ-ντο
	ἱ-στά-σθων/(ἱ-στά-σθωσαν)
	
	
	ἵ-στα-ντο
	(ἱστα-, τιθε-, ἱε-, διδο-, θε, ε-, δο-). 
	

	
	τί-θε-μαι
	τι-θῶμαι
	τι-θεί-μην
	—
	
	
	ἐ-τι-θέ-μην
	Μόνο η Υποτακτική σχηματίζεται από 
	

	τίθεμαι
	τί-θε-σαι
	τι-θῇ
	τι-θεῖ-ο
	τί-θε-σο
	
	τι-θέ-μενος
	ἐ-τί-θε-σο
	το ισχυρό θέμα (ἱστη- τιθη- ἱη- διδω- θη, 
	

	θέματα
	τί-θε-ται
	τι-θῆται
	τι-θεῖ-το
	τι-θέ-σθω
	
	τι-θε-μένη
	ἐ-τί-θε-το
	η-, δω-) με συναίρεση του φωνήεντος 
	

	τιθη-
	τι-θέ-μεθα
	τι-θώμεθα
	τι-θεί-μεθα
	—
	τί-θε-σθαι
	τι-θέ-μενον
	ἐ-τι-θέ-μεθα
	του θέματος με το φωνήεν της κατάληξης 
	

	τιθε-
	τί-θε-σθε
	τι-θῆσθε
	τι-θεῖ-σθε
	τί-θε-σθε
	
	
	ἐ-τί-θε-σθε
	(π.χ. θή-ωμαι → θῶμαι).
	

	
	τί-θε-νται
	τι-θῶνται
	τι-θεῖ-ντο
	τι-θέ-σθων/(τι-θέ-σθωσαν)
	
	
	ἐ-τί-θε-ντο
	
	

	
	ἵ-ε-μαι
	ἱ-ῶμαι
	ἱ-εί-μην
	—
	
	
	ἱ-έ-μην
	Και στα 4 ρήματα
	

	ἵεμαι
	ἵ-ε-σαι
	ἱ-ῇ
	ἱ-εῖ-ο
	ἵ-ε-σο
	
	ἱ-έ-μενος
	ἵ-ε-σο
	το σ στις καταλήξεις –σαι και –σο του 
	

	θέμα
	ἵ-ε-ται
	ἱ-ῆται
	ἱ-εῖ-το
	ἱ-έ-σθω
	ἵ-ε-σθαι
	ἱ-ε-μένη
	ἵ-ε-το
	Ενεστώτα και Παρατατικού μέσης φωνής
	

	ἱη-
	ἱ-έ-μεθα
	ἱ-ῶμεθα
	ἱ-εί-μεθα
	—
	
	ἱ-έ-μενον
	ἱ-έ-μεθα
	διατηρείται, αν και βρίσκεται ανάμεσα
	

	ἱε-
	ἵ-ε-σθε
	ἱ-ῆσθε
	ἱ-εῖ-σθε
	ἵ-ε-σθε
	
	
	ἵ-ε-σθε
	σε δύο φωνήεντα (π.χ. ἵστα-σαι, ἵστα-σο).
	

	
	ἵ-ε-νται
	ἱ-ῶνται
	ἱ-εῖ-ντο
	ἱ-έ-σθων/(ἱ-έ-σθωσαν)
	
	
	ἵ-ε-ντο
	Μόνο στην Ευκτική αποβάλλεται (ἱσταῖ-ο)
	

	
	δί-δο-μαι
	δι-δῶμαι
	δι-δοί-μην
	—
	
	
	ἐ-δι-δό-μην
	
	

	δίδομαι
	δί-δο-σαι
	δι-δῷ
	δι-δοῖ-ο
	δί-δο-σο
	
	δι-δό-μενος
	ἐ-δί-δο-σο
	
	

	θέματα
	δί-δο-ται
	δι-δῶται
	δι-δοῖ-το
	δι-δό-σθω
	δί-δο-σθαι
	δι-δο-μένη
	ἐ-δί-δο-το
	
	

	διδω-
	δι-δό-μεθα
	δι-δώμεθα
	δι-δοί-μεθα
	—
	
	δι-δό-μενον
	ἐ-δι-δό-μεθα
	
	

	διδο-
	δί-δο-σθε
	δι-δῶσθε
	δι-δοῖ-σθε
	δί-δο-σθε
	
	
	ἐ-δί-δο-σθε
	
	

	
	δί-δο-νται
	δι-δῶνται
	δι-δοῖ-ντο
	δι-δό-σθων/(δι-δό-σθωσαν)
	
	
	ἐ-δί-δο-ντο
	
	

	ΑΟΡΙΣΤΟΣ Β΄  ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ
	

	τίθεμαι
	ἐ-θέ-μην
	θῶμαι
	θεί-μην
	—
	
	
	
	Στα ρήματα τίθημι, ἵημι και δίδωμι
	

	θέματα
	ἔ-θου
	θῇ
	θεῖ-ο
	θοῦ (ἐκθοῦ αλλά: παράθου)
	
	θέ-μενος
	
	η Υποτακτική, η Ευκτική, η Προστακτική
	

	θη-
	ἔ-θε-το
	θῆται
	θεῖ-το
	θέ-σθω
	θέ-σθαι
	θε-μένη
	
	(εκτός από το β΄ ενικό) και η μτχ Αορ. β΄
	

	θε-
	ἐ-θέ-μεθα
	θώμεθα
	θεί-μεθα
	—
	
	θέ-μενον
	
	βγαίνουν από τους αντίστοιχους τύπους
	

	
	ἔ-θε-σθε
	θῆσθε
	θεῖ-σθε
	θέ-σθε
	
	
	
	του Ενεστώτα, με αφαίρεση του ενεστωτ.
	

	
	ἔ-θε-ντο
	θῶνται
	θεῖ-ντο
	θέ-σθων/(θέ-σθωσαν)
	
	
	
	αναδιπλασιασμού, π.χ.  τι-θῶμαι →  θῶμαι.
	

	
	εἵ-μην
	ὧμαι
	εἵ-μην
	—
	
	
	
	
	

	ἵεμαι
	εἷ-σο
	ᾗ
	εἷ-ο
	οὗ (ἀφοῦ)
	
	ἕ-μενος
	
	Στο ρήμα ἵημι η Οριστική και η Ευκτική
	

	θέματα
	εἷ-το
	ἧται
	εἷ-το
	ἕ-σθω
	ἕ-σθαι
	ἑ-μένη
	
	Αορ. β΄ είναι όμοιες σε όλα τα πρόσωπα 
	

	η-
	εἵ-μεθα
	ὥμεθα
	εἵ-μεθα
	—
	
	ἕ-μενον
	
	εκτός από το β΄ ενικό (εἷσο — εἷο).
	

	ε-
	εἷ-σθε
	ἧσθε
	εἷ-σθε
	ἕ-σθε
	
	
	
	
	

	
	εἷ-ντο
	ὧνται
	εἷ-ντο
	ἕ-σθων/(ἕ-σθωσαν)
	
	
	
	
	

	
	ἐ-δόμην
	δῶμαι
	δοί-μην
	—
	
	
	
	Στις καταλήξεις του Αορ. β΄ το σ ανάμεσα 
	

	δίδομαι
	ἔ-δου
	δῷ
	δοῖ-ο
	δοῦ (προδοῦ, παράδου)
	
	δό-μενος
	
	σε δύο φωνήεντα αποβάλλεται (π.χ. ἔθ-ου
	

	θέματα
	ἔ-δο-το
	δῶται
	δοῖ-το
	δό-σθω
	δό-σθαι
	δο-μένη
	
	από το ἔθε-σο με αποβολή του σ και 
	

	δω-
	ἐ-δό-μεθα
	δώμεθα
	δοί-μεθα
	—
	
	δό-μενον
	
	συναίρεση των ε και ο σε ου). Διατηρείται
	

	δο-
	ἔ-δο-σθε
	δῶσθε
	δοῖ-σθε
	δό-σθε
	
	
	
	μόνο στον τύπο εἷ-σο.
	

	
	ἔ-δο-ντο
	δῶνται
	δοῖ-ντο
	δό-σθων/(δό-σθωσαν)
	
	
	
	
	

	ΚΑΝΟΝΕΣ ΤΟΝΙΣΜΟΥ ΣΥΝΘΕΤΩΝ (ΜΕ ΠΡΟΘΕΣΗ) ΡΗΜΑΤΩΝ ΣΕ -ΜΙ
	
	

	1) Στην Οριστική Αορίστου β΄ το ρήμα ἵημι δεν ανεβάζει τον τόνο λόγω αύξησης: π.χ. ἧκα → ἀφῆκα.  2) α) Στην Προστακτική Αορ. β΄ στην ενεργητ. και μέση φωνή ο τόνος των σύνθετων ρημάτων ανεβαίνει 
	

	όσο επιτρέπει η λήγουσα (ανάλογα με το αν είναι μακρά ή βραχεία), όχι όμως παραπάνω από τη δεύτερη συλλαβή της πρόθεσης, αν αυτή είναι δισύλλαβη: ἀνά-στηθι, πρόσ-θες, ἄφ-ες, ἄφ-ετε, παρά-δος, 
	

	κατά-θεσθε β) Οι τύποι της Προστ. Αορ. β΄ θοῦ, οὗ, δοῦ όταν είναι σύνθετοι με μονοσύλλαβη πρόθεση ή δισύλλαβη που έχει πάθει έκθλιψη δεν ανεβάζουν τον τόνο: ἐκ-θοῦ, ἀφ-οῦ, προ-δοῦ, αλλά κατά-θου,
	

	ἀπό-δου   3) Στο απαρέμφατο και στη μετοχή Ενεστώτα και Αορ. β΄ ο τόνος μένει όπου και στο απλό ρήμα: τιθέ-ναι — προστιθέ-ναι, ἱστάς — ἀν-ιστάς, θέ-σθαι — καταθέ-σθαι, δό-μενος — παραδό-μενος.
	

	ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ ΣΕ –ΜΙ: ἵστημι τίθημι ἵημι δίδωμι
	

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ   ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
	

	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ 
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ
	

	ἵστημι
	ἵ-στη-μι
	ἱ-στῶ
	ἱ-σταίη-ν
	—
	
	
	ἵ-στη-ν
	
	

	(στήνω)
	ἵ-στη-ς
	ἱ-στῇς
	ἱ-σταίη-ς
	ἵ-στη
	
	ἱ-στάς
	ἵ-στη-ς
	Και στα 4 ρήματα από το ισχυρό θέμα
	

	θέματα:
	ἵ-στησι
	ἱ-στῇ
	ἱ-σταίη
	ἱ-στά-τω
	ἱ-στά-ναι
	ἱ-στᾶσα
	ἵ-στη
	(ἱστη-, τιθη-, ἱη- διδω-) σχηματίζονται
	

	ἱστη-
	ἵ-στα-μεν
	ἱ-στῶμεν
	ἱ-σταίη-μεν/ἱ-σταῖμεν
	—
	
	ἱ-στάν
	ἵ-στα-μεν
	μόνο τα 3 ενικά πρόσωπα της Οριστικής
	

	ἱστα-
	ἵ-στα-τε
	ἱ-στῆτε
	ἱ-σταίη-τε/ἱ-σταῖτε
	ἵ-στα-τε
	
	
	ἵ-στα-τε
	Ενεστώτα και η Υποτακτική.  Οι 
	

	
	ἱ-στᾶ-σιν(ν)
	ἱ-στῶσι(ν)
	ἱ-σταίη-σαν/ ἱ-σταῖεν
	ἱ-στά-ντων/(ἱ-στά-τωσαν)
	
	
	ἵ-στα-σαν
	υπόλοιποι τύποι από το αδύνατο  θέμα.
	

	
	τί-θη-μι
	τι-θῶ
	τι-θείη-ν
	—
	
	
	ἐ-τί-θη-ν
	(Στο  ἵστημι από το ισχυρό θέμα και τα
	

	τίθημι
	τί-θη-ς/τι-θεῖς
	τι-θῇς
	τι-θείη-ς
	τί-θει
	
	τι-θείς
	ἐ-τί-θεις
	3 ενικά πρόσωπα του Παρατατ. και το                                                  
	

	(τοποθετώ)
	τί-θη-σι(ν)
	τι-θῇ
	τι-θείη
	τι-θέ-τω
	τι-θέ-ναι
	τι-θεῖσα
	ἐ-τί-θει
	β΄ ενικό Προστακτικής Ενεστώτα.)
	

	θέματα:
	τί-θε-μεν
	τι-θῶμεν
	τι-θείη-μεν/τι-θεῖμεν
	—
	
	τι-θέν
	ἐ-τί-θε-μεν
	
	

	τιθη-
	τί-θε-τε
	τι-θῆτε
	τι-θείη-τε/τι-θεῖτε
	τί-θε-τε
	
	
	ἐ-τί-θε-τε
	Οι υπογραμμισμένοι τύποι των ρημάτων
	

	τιθε-
	τι-θέ-ασι(ν)
	τι-θῶσι(ν)
	τι-θείη-σαν/τι-θεῖεν
	τι-θέ-ντων/(τι-θέ-τωσαν)
	
	
	ἐ-τί-θε-σαν
	τίθημι και ἵημι έχουν τις καταλήξεις των
	

	
	ἵ-η-μι
	ἱ-ῶ
	ἱ-είη-ν
	—
	
	
	ἵ-η-ν
	συνηρημένων ρημάτων σε –έω (ποιῶ).
	

	ἵημι
	ἵ-εις/ἱ-εῖς
	ἱ-ῇς
	ἱ-είη-ς
	ἵ-ει
	
	ἱ-είς
	ἵ-εις
	
	

	(ρίχνω)
	ἵ-η-σι(ν)
	ἱ-ῇ
	ἱ-είη
	ἱ-έ-τω
	ἱ-έ-ναι
	ἱ-εῖσα
	ἵ-ει
	
	

	θέματα:
	ἵ-ε-μεν
	ἱ-ῶμεν
	ἱ-είη-μεν/ ἱ-εῖμεν
	—
	
	ἱ-έν
	ἵ-ε-μεν
	
	

	ἱη-
	ἵ-ε-τε
	ἱ-ῆτε
	ἱ-είη-τε /ἱ-εῖτε
	ἵ-ε-τε
	
	
	ἵ-ε-τε
	
	

	ἱε-
	ἱ-ᾶσι(ν)
	ἱ-ῶσι(ν)
	ἱ-είη-σαν/ἱ-εῖεν
	ἱ-έ-ντων/(ἱ-έ-τωσαν)
	
	
	ἵ-ε-σαν
	
	

	
	δί-δω-μι
	δι-δῶ
	δι-δοίην
	—
	
	
	ἐ-δί-δουν
	Οι υπογραμμισμένοι τύποι του ρήματος
	

	δίδωμι
	δί-δω-ς
	δι-δῷς
	δι-δοίης
	δί-δου
	
	δι-δούς
	ἐ-δί-δους
	δίδωμι έχουν τις καταλήξεις των
	

	(δίνω)
	δί-δω-σιν
	δι-δῷ
	δι-δοίη
	δι-δό-τω
	δι-δό-ναι
	δι-δοῦσα
	ἐ-δί-δου
	συνηρημένων ρημάτων σε –όω (δηλῶ).
	

	θέματα:
	δί-δο-μεν
	δι-δῶμεν
	δι-δοίημεν/δι-δοῖμεν
	—
	
	δι-δόν
	ἐ-δί-δο-μεν
	
	

	διδω-
	δί-δο-τε
	δι-δῶτε
	δι-δοίητε/δι-δοῖτε
	δί-δο-τε
	
	
	ἐ-δί-δο-τε
	
	

	διδο-
	δι-δό-ασι(ν)
	δι-δῶσι(ν)
	δι-δοίησαν/δι-δοῖεν
	δι-δό-ντων/(δι-δό-τωσαν)
	
	
	ἐ-δί-δο-σαν
	
	

	ΑΟΡΙΣΤΟΣ Β΄  ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
	

	ἵστημι
	ἔ-στη-ν
	στῶ
	σταίη-ν
	—
	
	
	
	Προσοχή: το ἔστην είναι Αόριστος β΄
	

	θέματα:
	ἔ-στη-ς
	στῇς
	σταίη-ς
	στῆ-θι (αλλά: ἀνάστηθι)
	
	στάς
	
	ενεργητ. φωνής ως προς την κλίση, αλλά
	

	στη-
	ἔ-στη
	στῇ
	σταίη
	στή-τω
	στῆναι
	στᾶσα
	
	μέσης σημασίας/διάθεσης. Είναι Αόρ. β΄
	

	στα-
	ἔ-στη-μεν
	στῶμεν
	σταίη-μεν/σταῖμεν
	—
	
	στάν
	
	του ἵσταμαι και όχι του ἵστημι.
	

	Μόνο σε
	ἔ-στη-τε
	στῆτε
	σταίη-τε/σταῖτε
	στῆ-τε
	
	
	
	
	

	Ευκτ-Μτχ
	ἔ-στη-σαν
	στῶσι(ν)
	σταίη-σαν/σταῖεν
	στά-ντων/(στή-τωσαν)
	
	
	
	
	

	τίθημι
	ἔ-θη-κα
	θῶ
	θείη-ν
	—
	
	
	
	Και στα 4 ρήματα:
	

	θέματα:
	ἔ-θη-κας
	θῇς
	θείη-ς
	θέ-ς (αλλά: παράθες)
	
	θείς
	
	Η Υποτακτ., η Ευκτική, η Προστακτική
	

	θη-
	ἔ-θη-κε
	θῇ
	θείη
	θέ-τω
	θεῖναι
	θεῖσα
	
	(εκτός από το β΄ενικό) και η μτχ Αορ. β΄
	

	θε-
	ἔ-θε-μεν
	θῶμεν
	θείη-μεν/θεῖμεν
	—
	
	θέν
	
	βγαίνουν από τους αντίστοιχους τύπους
	

	
	ἔ-θε-τε
	θῆτε
	θείη-τε/θεῖτε
	θέ-τε
	
	
	
	του Ενεστώτα, με αφαίρεση του ενεστ.
	

	
	ἔ-θε-σαν
	θῶσι(ν)
	θείη-σαν/θεῖεν
	θέ-ντων/(θέ-τωσαν)
	
	
	
	αναδιπλασιασμού, π.χ.  τι-θῶ →  θῶ.
	

	ἵημι
	ἧ-κα
	ὧ
	εἵη-ν
	—
	
	
	
	
	

	θέματα:
	ἧ-κας
	ᾗς
	εἵη-ς
	ἕ-ς (αλλά: ἄφες)
	
	εἵς
	
	Η Υποτακτική, η Ευκτική & το Απαρέμ.
	

	η-
	ἧ-κε
	ᾗ
	εἵη
	ἕ-τω
	εἷναι
	εἷσα
	
	Αόρ. β΄ του ἵημι είναι όμοια με την
	

	ε-
	εἷ-μεν
	ὧμεν
	εἵη-μεν/εἷμεν
	—
	
	ἕν
	
	Υποτακτική, Ευκτική & το Απαρ. Ενεστ.
	

	
	εἷ-τε
	ἧτε
	εἵη-τε/εἷτε
	ἕ-τε
	
	
	
	του εἰμί, αλλά παίρνουν δασεία (‛) 
	

	
	εἷ-σαν
	ὧσι(ν)
	εἵη-σαν/εἷσαν
	ἕ-ντων/(ἕ-τωσαν)
	
	
	
	και όχι ψιλή (’).
	

	δίδωμι
	ἔ-δω-κα
	δῶ
	δοίην
	—
	
	
	
	
	

	θέματα:
	ἔ-δω-κας 
	δῷς
	δοίης
	δό-ς (αλλά: παράδος)
	
	δούς
	
	Καταλήξεις της Ευκτικής Ενεστ-Αορ. β΄:
	

	δω-
	ἔ-δω-κε
	δῷ
	δοίη
	δό-τω
	δοῦναι
	δοῦσα
	
	αι σε όλα τα πρόσωπα του ἵστημι
	

	δο-
	ἔ-δο-μεν
	δῶμεν
	δοίη-μεν/δοῖμεν
	—
	
	δόν
	
	ει(η) σε όλα τα πρόσωπα των τίθημι και
	

	
	ἔ-δο-τε
	δῶτε
	δοίη-τε/ δοῖτε
	δό-τε
	
	
	
	                                                  ἵημι
	

	
	ἔ-δο-σαν
	δῶσι(ν)
	δοίη-σαν/δοῖεν
	δό-ντων/(δό-τωσαν)
	
	
	
	οι  σε όλα τα πρόσωπα του δίδωμι
	


	ΆΛΛΑ ΦΩΝΗΕΝΤΟΛΗΚΤΑ ΡΗΜΑΤΑ ΣΕ -ΜΙ

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ

	Παρατηρήσεις
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
	ΜΕΤΟΧΗ 
	

	Τα ρ. πίμπλημι,
πίμπρημι &ὀνίνημι σχηματίζουν
τον Ενεστώτα
και τον Παρατα-
τικό κατά το
ρ. ἵστημι-ἵσταμαι.
Τα ρ. πίμπλημι
& πίμπρημι 
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